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В статье предпринимается попытка доказать, что в повести «Отец Сергий» отразился опыт 

знакомства Л. Н. Толстого с художественным творчеством Джордж Элиот, которое привлекло его 

этическим пафосом «любви к Богу и ближнему», человеческим измерением религиозности, требова-

нием сочувствия и сострадания. Сходство ключевых сцен повестей «Исповедь Джэнет» и «Отец Сер-

гий», в которых отчаявшиеся герои получают ответную исповедь вместо проповеди, сострадание 

вместо поучения, показывает, что Толстой в поздний период своего творчества активно использует 

художественные средства воплощения «религии гуманизма» Элиот. 
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гуманизма. 
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In the paper the author makes an attempt to prove that the story “Father Sergius” reflects  Leo Tols-

toy's acquaintance with George Eliot's works, which attracted him by the ethical pathos of “love for God and 

one's neighbour”, human “measurement” of religious belief and claim for sympathy and compassion. The 

similarity of the key scenes in “Janet's Repentance” and “Father Sergius”, in which the two desperate charac-

ters obtain a response confession instead of a sermon and sympathy instead of homily, proves that Tolstoy 

actively used the methods of aesthetic realization of Eliot's “religion of humanity” in his later works. 
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